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گگفت وگومعلمان فيزيك ايرانانجمن هاي علمي ـ   آموزشيانجمن هاي علمي ـ   آموزشي  آشنايي با اتحاديه هاي آشنايي با اتحاديه هاي  گف

ــكيل انجمن هاى  ــابقه تش رهبر: س  �
ــران و در مدارس ما به چه  علمى در اي

زمانى برمى گردد؟
ـــ .ق برابر  ــال 1301 ه � معتمدى: در س
ــتانبول مدرسه اى براى  1236 ه ـ  .ش در اس
ــى كه بعداً  ــبك مدارس ايران ايرانيان به س
ــيس شد. اين  ــكل گرفت، تأس در ايران ش
ــتان نظام نامه اى داشت كه در آن كتك  دبس
زدن ممنوع بود و هر 15 روز يك بار حكيم 
ــتان مى آمد  براى ديدار دانش آموزان به دبس
و معلمان بايد هميشه مطالب تازه بگويند. 
ــال بعد در ايران محمدحسن رشديه  14 س
ــه را دريافت مى كند.  اجازه بازكردن مدرس
ــه رشديه تشكيل  انجمن معارف در مدرس
ــازى در ايران  ــود و نهضت مدرسه س مى ش
به وجود مى آيد. هر يك از اعضاى 26 نفرى 
ــه اى به  اين انجمن تصميم مى گيرند مدرس

سبك جديد در ايران داير كنند. مثل مدرسه 
سادات، مظفرى و.... اين انجمن روزنامه و 
ــوراى عالى معارف  كتابخانه دارد و بعداً ش
مى شود كه افرادى مثل على اكبر دهخدا عضو 
آن بودند. اين شورا بعداً شوراى فرهنگ يا 
شوراى آموزش و پرورش كنونى مى شود. 
اين انجمن ها هميشه خير و بركت داشتند و 
بالاخره انجمن فيزيك ايران در سال 1310 
ــراى عالى تأسيس مى شود. و اما  در دانشس
ــاى نوروزيان از تمامى  در 1340/10/15 آق
ــميرانات  ــوم تجربى تهران و ش دبيران عل
دعوت به عمل آورد تا انجمن علوم تجربى 
براى دوره دبيرستان را تشكيل دهند. اولين 
هيأت رئيسه از آقايان اصغر نوروزيان (گروه 
فيزيك)، عطااله بزرگى نيا (گروه شيمى) و 
دكتر عبداله خدايارى نماينده علوم طبيعى 
انتخاب شدند و خانم منيژه كيقبادى دبيران 

انجمن برگزيده شدند. اين انجمن به شهرها 
ــهرى انجمن  ــتان  ها رفت و در هر ش و اس
تشكيل شد. كميسيون انتشارات، سخنرانى 
ــاءاله دل آگاه)،  ــم (آقاى ماش و نمايش فيل
كميسيون كلاس هاى كارآموزى و آزمايشگاه 
ــيون علوم از تلويزيون  (نوروزيان) و كميس
ــكيل و شروع به كار كردند. عزيزان، من  تش
ــاى ممتدى را  هم اكنون صداى كف زدن ه
كه در بندرانزلى در حضور دكتر جناب در 
سال 4 -1343 براى اولين فيلم هاى علمى 
در ايران به سرپرستى حسين معين وزيرى 
اكران شده بود را مى شنوم و اين فعاليت هاى 

خيلى جالب شروع شد. 
ــروزه در اتحاديه  ــى كه ام كاروان علم
ــيار  ــت ادامه راه گروه س ــكل گرفته اس ش
ــت كه  ــال 1344 اس دبيران راهنمايى در س
ــمى و دكتر خدايارى به  ــط دكتر قاس توس

اتحاديه ى انجمن هاى علمى ـ آموزشى معلمان فيزيك ايران كه به اختصار اتحاديه انجمن هاى آمفا ناميده 
مى شود به منظور هماهنگى و ارتباط بين انجمن هاى علمى ـ آموزشى معلمان فيزيك استان هاى مختلف ايران 
با هدف ارتقاى دانش و آموزش فيزيك و آزمايشگاه و تقويت پژوهش در سال 81 تشكيل شد و در سال 82 
مجوز رســمى از وزارت آموزش و پرورش دريافت كرد و تاكنون با 28 عضو از انجمن هاى معلمان فيزيك 

استان ها مشغول فعاليت است. دفتر مركزى اتحاديه در تهران است.
اين مصاحبه براى آشنايى بيشتر خوانندگان محترم مجله رشد آموزش فيزيك با اتحاديه انجام شده است. 
در اين نشست دوستانه دكتر منيژه رهبر، آقايان احمد احمدى و محمدرضا خوش بين خوش نظر از مجله رشد 
ــتاد اسفنديار معتمدى رئيس قبلى اتحاديه و بازرس كنونى، خانم معصومه شاهسوارى رئيس اتحاديه و  و اس
آقاى شاهرخ لقايى مسئول كميته انتشارات و خانم آزيتا سيد فدايى از همكاران اتحاديه حضور دارند. پس از 

خوشامدگويى و احوالپرسى مصاحبه به شرح زير ادامه يافت.

گ ك

اتحاديه ى انجمن هاى علمى ـ آموزشى معلمان فيزيك اييران كه به اختصار اتحاديه انجمن هاى آمفا ناميده
مى شود به منظور هماهنگى و ارتباط بين انجمن هاى علمى ــ آموزشى معلمان فيزيك استان هاى مختلف ايران
با هدف ارتقاى دانش و آموزش فيزيك و آزمايشگاه و تقويتت پژوهش در سال 81 تشكيل شد و در سال 82
28 عضو از انجمن هاى معلمان فيزيك 8مجوز رســمى از وزارت آموزش و پرورش دريافت كرد و تاكنون با

استان ها مشغول فعاليت است. دفتر مركزى اتحاديه در تهرانن است.
اين مصاحبه براى آشنايى بيشتر خوانندگان محترم مجله رشد آموزش فيزيك با اتحاديه انجام شده است.
در اين نشست دوستانه دكتر منيژه رهبر، آقايان احمد احمدىى و محمدرضا خوش بين خوش نظر از مجله رشد
ــتاد اسفنديار معتمدى رئيس قبلى اتحاديه و بازرس كننونى، خانم معصومه شاهسوارى رئيس اتحاديه و و اس
آقاى شاهرخ لقايى مسئول كميته انتشارات و خانم آزيتا سيدد فدايى از همكاران اتحاديه حضور دارند. پس از

خوشامدگويى و احوالپرسى مصاحبه به شرح زير ادامه يافتت.

اشاره:

در 1340/10/15 آقاى 
نوروزيان از تمامى دبيران 

علوم تجربى تهران و 
شميرانات دعوت به عمل 

آورد تا انجمن علوم تجربى 
براى دوره دبيرستان را 

تشكيل دهند. اولين هيأت 
رئيسه از آقايان اصغر 

نوروزيان (گروه فيزيك)، 
عطااله بزرگى نيا (گروه 
شيمى) و دكتر عبداله 
خدايارى نماينده علوم 
طبيعى انتخاب شدند و 

خانم منيژه كيقبادى دبيران 
انجمن برگزيده شدند

55ددرر 151555//1010//13134040 آ آقاقاى ى 
يبيراران ن  نوروزيان از تمامى د

علوم تجربى تهران  و 
شميرانات دعوت به عمل ل 

بربى ى  آورد تا انجمن علوم تج
براى دوره دبيرستان را ا 

تشكيل دهند. اولين هيأت ت 
رئيسه از آقايان اصغ ر 

نوروزيان (گروه فيزيك))، ، 
عطااله بزرگى نيا (گروه ه 
شيمى) و دكتر عبداله 
خدايارى نماينده علومم
طبيعى انتخاب شدند وو

ينيژژه ك كيقيقبابادىدى د دبيبيراران ن  منم م خا
انانجمجمن ن بربرگزگزيديده ه شدشدندند
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مدت سه روز به شهرهايى كه اداره فرهنگ 
ــد و كنفرانس ترتيب  تقاضا مى كرد مى رفتن
ــال 58 فعاليت  مى دادند. اين انجمن ها تا س
ــتند در آن سال ها به دليل تغييرات كلى  داش
(انقلاب اسلامى) در كشور انجمن مركزى 
منحل شد ولى انجمن در شهرهاى مختلف 
روال كار خودشان را ادامه دادند، كه تا امروز 

رسيده اند.
� سيد فدايى: بودجه انجمن ها در آن زمان 

چگونه تأمين مى شد.

� معتمدى: يك قسمت را آموزش متوسطه 
ــمت مربوط به سمينارها  تأمين مى كرد. قس
ــركت نفت تأمين مى كرد. ضمناً در آن  را ش
زمان كوشش بر اين بود كه مخارج حداقل 
باشد يعنى آدم هايى در اين جا پا مى گذاشتند 
ــت حقوق زياد  ــان انتظار درياف كه خودش
ــوق و ذوقى كه به كار داشتند  نداشتند و ش

بيشتر تأمين كننده مخارج بود.
ــركار خانم شاهسوارى لطفاً  � احمدى: س
ــه را براى  ــاختار كنونى اتحادي در مورد س

خوانندگان مجله توضيح دهيد.
� شاهسوارى: از اوايل دهه هفتاد كميسيون 
بررسى صلاحيت انجمن ها در وزارت خانه 
ــد و به تدريج از همان سال ها  ــكيل ش تش
انجمن هاى علمى در رشته هاى مختلف در 

استان ها تأسيس شدند.
ــكيل  � احمدى: اولين انجمن در كجا تش

شد؟ 
ــالاً در اصفهان. در  � شاهســوارى: احتم

ــهيد باهنر  ــرداد 1381 در اردوگاه ش 29 م
تهران نمايندگان تمامى انجمن هاى علمى 
ــخ مجوز دريافت كرده بودند  كه تا آن تاري
ــم آمدند تا  ــوت وزارت خانه گرده به دع
ــايل و مشكلات  ــى مس طى يك هم انديش
ــى  ــود را مطرح كنند و ضمن هم انديش خ
ــته جمعى دبيران در  راه را براى فعاليت دس
انجمن ها فراهم آورند. اينجانب در آن موقع 
ــتان زنجان بودم. در  نيز نماينده انجمن اس
سخنرانى عمومى صبح دكتر رجالى نماينده 
اتحاديه انجمن هاى علمى ـ آموزشى معلمان 
رياضى كشور كه تازه مجوز تأسيس گرفته 
ــت مى كردند كه من از يكى از  بودند صحب
مسئولان جلسه خواستم كه اعلان عمومى 
كنند كه نمايندگان انجمن هاى علمى معلمان 
فيزيك در پايان جلسه صبح گرد هم جمع 
ــان گفتند آقاى دهكردى از  ــوند كه ايش ش
اصفهان قبلاً اين تقاضا را داشتند و نوشته اى 
ــه چسبانده اند كه نمايندگان  هم روى شيش

انجمن هاى فيزيك دور هم جمع شوند.
ــد. نمايندگان استان هاى  همين طور هم ش
آذربايجان شرقى، اصفهان، آذربايجان غربى، 
ــتان،  ــتان، زنجان، سيستان وبلوچس خوزس
شهرستان هاى تهران، كهكيلويه وبويراحمد، 
گيلان، قزوين، مركزى گرد هم آمديم و بعد 
از ناهار و نماز به جاى استراحت يك جلسه 
ــد. در اين جلسه با حضور دكتر  تشكيل ش
رجالى مقدمات تشكيل اتحاديه فراهم شد و 
مقرر شد پيش نويس اساسنامه اتحاديه تهيه 
ــه اى با حضور انجمن ها  و بعد از آن جلس

تشكيل شود.
ــگام كنفرانس  ــنامه در هن پيش نويس اساس
ــتان ها  ــد و به اس فيزيك در زنجان تهيه ش
ارسال شد. اولين جلسه شوراى نمايندگان 
در دى ماه 81 در اصفهان تشكيل شد. دراين 
جلسه اساسنامه به تصويب رسيد و اعضاى 
هفت نفرى شوراى اجرايى انتخاب شدند 
ــگى به عنوان اولين  و آقاى امير قربانى ويش

رئيس اتحاديه انتخاب شد. 
� معتمدى: اين جلسه همزمان با كنفرانس 

آموزش فيزيك در اصفهان تشكيل شد؟
� شاهسوارى: خير. كنفرانس در سال 82 
در اصفهان برگزار شد كه در آن زمان آقاى 
ــده اتحاديه در آن كنفرانس  دهكردى نماين

بودند.
تاكنون چهار دوره شوراى اجرايى اتحاديه 
ــت. در دوره اول شوراى  ــده اس سپرى ش
اجرايى با فراهم بودن امكانات لازم اعضاى 
شوراى اجرايى در هر سه ماه يك بار به يكى 
از استان ها مى رفتند و با اعضاى آن انجمن 
ــتان آشنا مى شوند و  و فعاليت ها در آن اس
ــد. كنفرانس  ــى مى كردن ــه را معرف اتحادي
فيزيك و آزمايشگاه براى اولين بار با همت 
اتحاديه و آقاى قربانى در گيلان برگزار شد 
ــزارش آن در خبرنامه اتحاديه موجود  كه گ
است. در آن دوره با همكارى بخش فرهنگى 
سفارت فرانسه در ايران دوره هاى «دست به 
ــه اين دوره ها  ــد ك كار» در ايران برگزار ش
ــور ادامه پيدا كرده  تاكنون نيز در همان كش
است و خبرنامه اتحاديه از بهار 82 تاكنون 
ــارات  به صورت فصلى زير نظر كميته انتش
اخبار اتحاديه را به انجمن ها منتقل مى كند. 
سايت اتحاديه از اسفند 82 راه اندازى شد و 
ــته است اخبار اتحاديه و انجمن ها را  توانس

اطلاع رسانى كند. 
ــوم شوراى اجرايى كه  دوره دوم و س
استاد معتمدى رئيس اتحاديه بودند فعاليت 
اتحاديه ادامه پيدا كرد. كاروان علم و انتشار 
كتاب در اين دوره شروع شد. در اوايل دوره 
دوم اتحاديه تمايل به اطلاع رسانى و شركت 
ــاى عمومى كردن علم از طريق  در برنامه ه
تلويزيون را داشت كه قدم هايى هم در اين 

راه برداشته شد ولى ادامه پيدا نكرد.
ــش محور  ــوزش پژوه ــس آم كنفران
ــكارى انجمن ها و  85 با هم ــال 86 ـ در س

پژوهش ها براى دانش آموزان برگزار شد.
� احمدى: منظور از دوره را مى فرماييد.

ــه  ــنامه جلس � شاهســوارى: طبق اساس
ــت كم سالى يك بار  شوراى نمايندگان دس
ــه دو نفر از  ــكيل مى شود. در اين جلس تش

خبرنامه اتحاديه از بهار 
82 تاكنون به صورت 
فصلى زير نظر كميته 

انتشارات اخبار اتحاديه 
را به انجمن ها منتقل 

مى كند. سايت اتحاديه از 
اسفند 82 راه اندازى شد 

و توانسته است اخبار 
اتحاديه و انجمن ها را 

اطلاع رسانى كند

خبرنامه اتحاديه از ب بهاهار ر 
تاكنون به صورت ت  82
فصلى زير نظر كميته ه 

يديه ه  انتشارات اخبار اتحا
را به انجمن ها منتقل ل 

هيه ا ازز  مى كند. سايت اتحاد
ش شدد  اسفند 82 راه اندازى

و توانسته است اخبار ر 
ر را ا  اتحاديه و انجمن ها

علاعر رساسانىنى ك كندند اط
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هر استان به عنوان نماينده انجمن آن استان 
ــركت مى كنند. اين جلسه بالاترين مقام  ش
تصميم گيرى در اتحاديه است. هر دو سال 
ــوراى اجرايى  ــه انتخابات ش يك بار جلس
ــود كه اعضاى آن هفت نفر  ــكيل مى ش تش
ــت نفر يك نفر  ــتند. از اين هف حقيقى هس
ــس و يك نفر  ــر نايب رئي ــس، يك نف رئي

مسئول مالى مى شود.
ــما رئيس  � احمدى: در دوره فعلى كه ش

هستيد چه كسى نايب رئيس است؟
� شاهسوارى: آقاى محمدحسن بياتانى از 
استان مركزى نايب رئيس و آقاى رضا خاكسار 
از استان خوزستان مسئول مالى اتحاديه هستند. 
ــاس تغييرات  ــال حاضر اتحاديه براس در ح
ــوراى  ــنامه در 88/12/2 و تصويب ش اساس

نمايندگان مدير اجرايى هم دارد.
� رهبر: آيا همه انجمن ها در استان ها فعال 

هستند؟
� لقايى: نه در حال حاضر 20 انجمن فعال 
ــت و بقيه به خاطر شرايط مالى نامساعد  اس

فعاليت چندانى ندارند.
� احمدى: ظاهراً انجمن تهران هنوز فعال 

نشده است؟
ــال 87 صادر  � لقايى: بله. مجوز آن در س
ــت اما هنوز اولين جلسه مجمع  ــده اس ش
ــت و فعاليت  ــكيل نداده اس عمومى را تش
ــه  ــت. اولين جلس ــود را آغاز نكرده اس خ
ــن بايد به دعوت  مجمع عمومى هر انجم

مؤسسان باشد.
ــا به شكل مستقل  � شاهسوارى: انجمن ه
ــكل  ــته اند، اتحاديه با اهدافى ش وجود داش
گرفته است من مى خواهم خوانندگان مجله 

با اهداف اتحاديه آشنا شوند.
ــى بين  ــور هماهنگ ــه به منظ اتحادي
ــور  كش در  كلان  ــداف  اه و  ــا  انجمن ه
ــت اتحاديه رابط انجمن ها  تشكيل شده اس
ــت و با كمك انجمن ها  با وزارت خانه اس

برنامه هايى در سطح ملى اجرا كند.
ــى كه با  ــا ملاقات ــه ب ــون اتحادي تاكن
مسئولان و وزراى آموزش و پرورش داشته 

ــت توانسته اند نقش انجمن ها و فعاليت  اس
ــبرد اهداف  ــاى جمعى دبيران را در پيش ه
ــريح كند، در حال  ــى در كشور تش آموزش
حاضر اتحاديه با تشكيل 5 كميته تخصصى 
و تشكيل دبيرخانه دائمى كنفرانس آموزش 
ــعى مى كند نقش خود را  فيزيك كشور س
ــداف مندرج در  ــد و به اه ــت ايفا كن درس

اساسنامه دست يابد.
� رهبر: تا حالا كه كنفرانس آموزش فيزيك 

را برگزار نكرده است؟
� شاهسوارى: خير

ــدان  ــلان و هم ــه در گي � احمــدى: البت
همكارى داشته است.

ــس  ــت دوره كنفران � شاهســوارى: هش
ــور تا سال 80 زير نظر  آموزش فيزيك كش
انجمن فيزيك برگزار شد. سه دوره بعدى 
در اصفهان، گيلان و همدان توسط سازمان 
آموزش و پرورش و با همكارى و تا حدى 
با نظارت اتحاديه برگزار شد كه همان طور 
ــتحضريد اين  ــما و خوانندگان مس ــه ش ك
ــد  ــال 88 برگزار مى ش كنفرانس بايد در س
ــت. در  ــده اس كه تاكنون اين كار انجام نش
ــوراى اجرايى، دبيرخانه دائمى  اين دوره ش
ــد و سعى بر آن است  كنفرانس تشكيل ش
كه اين كنفرانس دوباره مرتب تشكيل شود 
ــد. در  و اتحاديه برگزار كننده اصلى آن باش
ــرايط اتحاديه نظارت كامل بر روند  اين ش
ــت كه  اجرا  و كميته علمى را خواهد داش
ــتان  هرچه بهتر به كيفيت آن بيافزايد و اس
برگزار كننده امور اجرايى كنفرانس كنفرانس 

را پيگيرى كند.
� رهبر: سوابق برگزارى كنفرانس مى تواند 
ــما كمك كند. اگر  اين تجربه ها به كار  به ش
ــوند از تكرار اشتباهات جلوگيرى  برده ش
ــايى هايى كه به وجود مى آيد  مى كند و نارس
را از بين مى برد و دبيرخانه مركزى مى تواند 

خيلى مفيد باشد.
� شاهســوارى: در مورد برگزارى مرتب 
ــك، حتى برگزارى  كنفرانس آموزش فيزي
سالانه آن با وزير آموزش و پرورش جناب 

آقاى حاج بابايى ملاقات حضورى و مكاتبه 
ــته ايم كه اميدواريم پاسخ هاى مناسب  داش

دريافت كنيم.
� احمدى: يكى از اهداف اتحاديه برگزارى 

كنفرانس است؟
� شاهســوارى: البته فقط يكى از اهداف 
ــت كه در جهت ارتقاى آموزش فيزيك  اس
ــور داشته ايم. در اتحاديه و به تبع آن  در كش
ــود به روش هاى  ــعى مى ش در انجمن ها س
گوناگون مخاطبان اتحاديه كه اغلب دبيران و 

سپس دانش آموزان و... هستند را با علم آشنا 
كنند كه در اين مورد بايد توجه داشته باشيم 
ــمت هستند.  فرآيند علم و نتيجه آن دو قس
آنچه در كتاب هاست و نوشته مى شود نتيجه 
ــامل دانسته هاى  ــتند كه ش فرآيند علم هس
ــود و اما آنچه كه  ــت كه تدريس مى ش اس
مهم است و كمتر به آن در آموزش پرداخته 
مى شود فرآيند علم است كه چگونه مى توان 
ــت و با  با نگاه دقيق به اطراف خود نگريس
ــش از آن ها درجهت بهبود  تحقيق و پژوه
ــتفاده  ــود و ديگران اس ــت زندگى خ كيفي
ــاى مختلف  ــه در برنامه ه ــرد. در اتحادي ك
ــعى مى كنيم به اين نكته در امر آموزش  س
ــه آدرس: ــايت اتحاديه ب ــود. س توجه ش
و  اخبار  www.IPSTeachers.com
ــلاع مخاطبان  ــه به اط ــاى اتحادي برنامه ه
ــد. يكى ديگر از برنامه هاى اتحاديه  مى رس
تهيه و تدوين «مجموعه كارگاه هاى آموزش 
ــود  ــعى مى ش ــت كه در آن س فيزيك» اس
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كارگاه ها و دوره هاى آموزشى كه يك معلم 
فيزيك بايد بگذراند تدوين شود و پيش بينى 
ــار بايد اين  ــال يك ب ــود كه هر چند س ش
ــى تكرار شوند كه در اين  دوره هاى آموزش
ــا وزارت خانه هم صحبت كرده ايم.  رابطه ب
ــه زودتر به يك جمع بندى  اميدواريم هرچ
ــيم و بتوانيم انسجام خوبى به  مناسب برس

آموزش دبيران فيزيك بدهيم.
ــر كميته علمى  ــن كارگاه ها زير نظ اي
ــئوليت دكتر سيامك خادمى  اتحاديه با مس
برگزار مى شود. از برنامه هاى شاخص ديگر 
ــنواره فيزيك»  ــى، اجراى «جش كميته علم
5 مورد اجرا مى شود  است كه هر سال در 6 ـ
ــود.  ــدگان جوايزى اهدا مى ش و به برگزي
ــنواره فيزيك» در  خوانندگان با موارد «جش

همين شماره مى توانند آشنا شوند.
ــه علمى از كتاب ها و مقالاتى كه  كميت
ــد  در زمينه آموزش فيزيك به اتحاديه برس

حمايت مى كند.
� خوش بين: حمايت مالى يا معنوى؟

ــتگى به نوع كار دارد.  � شاهســوارى: بس
ــيده طى آيين نامه انتشارات  كتاب هاى رس
ــاس آن اقدام مى شود.  ــده و براس داورى ش
از مقاله هاى رسيده هم در نشريات اتحاديه 
ــايد در آينده حمايت  استفاده مى شود و ش
ــايد در سال آينده  مالى هم داشته باشد. ش
ــوراى اجرايى مقالاتى  ــس از تصويب ش پ
كه پس از داورى اتحاديه، به نام اتحاديه در 
ــريات ديگر ارائه يا چاپ  كنفرانس ها و نش

شود مورد حمايت مالى قرار گيرند.
ــا به تدريس خود  اميدواريم دبيران م
در كلاس به عنوان يك فرآيند علمى توجه 
ــندكه چگونه آموزش مى دهند و  داشته باش
ــرى دانش آموزان توجه  ــه وضعيت يادگي ب
ــود و به آنان پرسشگرى و پژوهشگرى  ش
را بياموزند نه اين كه تنها انتظار پاسخدهى 
ــند. تجربيات  ــته باش ــوزان داش از دانش آم
ــند، براى  خود را براى اطلاع ديگران بنويس
ــريه «معلم  ــتند و ما آن ها را در نش ما بفرس
فيزيك» كه جزو برنامه هاى بعدى اتحاديه 

ــت چاپ كنيم و در اختيار دبيران ديگر  اس
قرار دهيم.

ــيده به  ــه IT هم  CDهاى رس كميت
ــد. ــرار مى ده ــورد داورى ق ــه را م اتحادي
ــى مورد تأييد  CDهايى كه از نظر آموزش
ــد اتحاديه را دريافت  ــد تأيي اين كميته باش

مى كنند.
� خوش بين: فعاليت هاى اتحاديه بين المللى 
هم هست؟ مثلاً مشابه اين اتحاديه در كشور 
ديگرى هم هست كه شما با آن ارتباط داشته 
ــايت شما مطلع  ــيد و يا آن ها از وب س باش

باشند؟
ــر گروه روابط بين الملل  � شاهسوارى: زي
از جمله فعاليت هاى كميته علمى پيش بينى 
شده است. در شهريور سال 89 دو مقاله در 
كنفرانس بين المللى آموزش فيزيك اروپا از 
طرف اتحاديه ارائه شده است يكى با عنوان 
«نقش انجمن ها در آموزش فيزيك در ايران» 
ــندگان آن دكتر سيامك خادمى و  كه نويس
ــرى «اثر كارگاه هاى  اينجانب بوديم و ديگ
ــت كه خانم آزيتا  آموزش در يادگيرى» اس
ــه ارائه و اتحاديه را  ــيد فدايى در فرانس س
ــعى بر آن  ــرد. در مورد ارتباط س معرفى ك
است كه ارتباط بيشترى داشته باشيم. اخبار 

آن هم در سايت به مرور اعلام مى شود.
ــورت كنفرانس  ــه ص � احمــدى: در چ

آموزش فيزيك تداوم مى يابد؟
� رهبر: بد نيست اتحاديه هم مانند انجمن 
ــى در كنفرانس هاى  فيزيك نقش هماهنگ
ــد و تنها مقدارى از  ــته باش فيزيك را داش
ــركت تأمين  ــق حق ش ــه را از طري بودج
ــه برگزارى  ــوط ب ــاى مرب ــد و تجربه ه كن
ــود. اما مى توان  كنفرانس ها در آن جمع ش
از بخش خصوصى كه علاقه مند به تبليغات 
محصولاتشان هستند براى حمايت مالى از 

كنفرانس ها يارى گرفت.
ــم اميدواريم بتوانيم  � شاهســوارى: ما ه
ــوزش و  ــى از ادارات كل آم ــت يك موافق
پرورش يا يكى از دانشگاه ها را براى اجراى 
ــم و اين كنفرانس  ــت آوري كنفرانس به دس

بخوبى اجرا شود.
ــدم  � احمــدى: آن طور كه من متوجه ش
يكى از اهداف اصلى اتحاديه ارتقاى سطح 
دانش و مهارت هاى معلمان است و ظاهراً 
ــك را به صورت  ــاى آموزش فيزي كارگاه ه

مقدماتى شروع كرده است.
ــما  ــانى ش � خوش بين: نحوه  اطلاع رس
ــن وقتى اين  ــت؟ چون م چه طور بوده اس
كارگاه ها را مى بينم تعداد شركت كنندگان 

كم هستند.
ــا بايد با كيفيت  � شاهســوارى: كارگاه ه
برگزار شوند و تعداد شركت كنندگان آن ها 
ــتر باشد و گرنه در  نبايد از يك حدى بيش

كيفيت اثر مى گذارد.
� خوش بين: به نظرم خيلى خوب بود كه 
ــون TIMMS را  آقاى احمدى نتايج آزم
براى معلمان بيشترى توضيح مى دادند. من 
ــيدم چند نفر بودند؟  از آقاى احمدى پرس
ــان هم از  گفتند ده نفر كه خوب چندتايش
اتحاديه بودند واقعاً حيف بود كه معلم ها از 
نتايج تحليلى اين آزمون بى خبر باشند. اينكه 
ــان حرف بزنيم نتيجه اى  عملاً براى خودم

ندارد.
� شاهسوارى: هر كارى در شروع سخت 
ــز را مى توان  ــت ولى نتايج تحليلى تيم اس
ــى كارگاه «طراحى  ــد آورد ول در مجله رش
سؤالات استاندارد» بود كه مى بايد به صورت 
عملى براى تعدادى از دبيران اجرا شود. ما 
يك گزارش علمى از كارگاه ها در خبرنامه 

اتحاديه چاپ كرده ايم.
ــي از كارگاه ها در نشريه  � فدايي: گزارش
ــود ولي به طور مختصر  ــد چاپ مي ش رش
ــئوليت برگزاري  ــال 89 ـ 88 كه مس در س
كارگاه ها با من بود. 4 كارگاه با عناوين زير 

برگزار شد. 
كارگاه   88/12/12 ــنبه  چهارش  .1
ــت نور همزمان با دعوت از  شكس
ــهر تهران  ــرگروه هاي فيزيك ش س

جهت معرفي اتحاديه.
2. چهارشنبه 89/1/15  با عنوان «روش 

اميدواريم دبيران ما 
به تدريس خود در 
كلاس به عنوان يك 
فرآيند علمى توجه 

داشته باشند كه چگونه 
آموزش مى دهند و 

به وضعيت يادگيرى 
دانش آموزان توجه شود 
و به آنان پرسشگرى 

و پژوهشگرى را 
بياموزند نه اين كه تنها 

انتظار پاسخدهى از 
دانش آموزان داشته 

باشند. تجربيات خود 
را براى اطلاع ديگران 

بنويسند، براى ما 
بفرستند و ما آن ها را در 
نشريه «معلم فيزيك» 

كه جزو برنامه هاى بعدى 
اتحاديه است چاپ كنيم 
و در اختيار دبيران ديگر 

قرار دهيم

اماميديدواواريريم م دبدبيريرانان م ما ا 
ببه تدريسيس خ خودود د در ر 
كلاس به عنوان يك ك 
فرآيند علمى توجه

داشته باشند كه چگونه ه 
آموزش مى دهند و 

به وضعيت يادگير ى 
وشود د  دانش آموزان توجه 
و به آنان پرسشگر ى 

و پژوهشگرى را
بياموزند نه اين كه تنها ا 

انتظار پاسخدهى از 
دانش آموزان داشته 

باشند. تجربيات خود  
را براى اطلاع ديگران ن 

بنويسند، براى ما 
د در ر  بفرستند و ما آن ها را
نشريه «معلم فيزيك» » 

ككه جزو برنامه هاى بعدى ى 
ينيم م  اتحاديه است چاپ ك
ا اختختيايار ر دبدبيريرانان د ديگيگر ر  ردر و 

ققرارار ر دهدهيميم
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تدوين مقاله از گزارش آزمايشگاه».
3. چهارشنبه 89/2/15 طراحي سؤالات 
ــؤالات  س ــي  بررس و  ــتاندارد  اس

استاندارد بين المللي تيمز.
4. چهارشنبه 89/3/5 با حضور اعضاي 
ــه با عنوان  ــوراي اجرايي اتحادي ش

«پرسشگري در آموزش» ارائه شد.
اين كارگاه ها به صورت مقدماتي برآورد 

از روند كار بوده است.
ــه كارگاه ها  ــي «مجموع عناوين اصل
ــد از تهيه بايد به تأييد  آموزش فيزيك» بع

شوراي اجرايي اتحاديه برسد.
ــاي مهم  ــي از فعاليت ه ــدي: يك � معتم
ــوزش روش علمي  ــراي آم ــه كه ب اتحادي
براي دانش آموزان سراسر كشور انجام شد، 
ــوزش پژوهش محور بود كه با همكاري  آم
وزارت علوم تحقيقات و فن آوري انجام شد. 
خيلي خوب است كه بتوان اين طرح را هر 
ــه و انجمن ها  ــال با حمايت وزارت خان س
ــرا كرد.  ــران و دانش آموزان اج ــراي دبي ب
گزارش روند برگزاري  آن در يك ويژه نامه 
خبرنامه اتحاديه چاپ شده است. خوانندگان 
مي توانند خبرنامه هاي اتحاديه را مي توان از 

سايت اتحاديه مطالعه كنند.
ــفر استاني در گفت و گو با  � رهبر: چند س
دبيران متوجه شدم كه برنامه ها و نرم افزارهاي 
ــي مي تواند خيلي به آموزش كمك  آموزش
كند. آيا اتحاديه كوششى در زمينه ي آشنايي 

معلمان با IT داشته است؟
� لقايي: در خبرنامه اتحاديه در هر شماره 
ــش به آموزش IT اختصاص يافته  يك بخ
است كه خوانندگان مي توانند در هر شماره 
ــي  با يكي از اين نرم افزارهاي كمك آموزش

فيزيك آشنا شوند.
ــما چقدر  ــش خبرنامه ش ــر: پوش � رهب

گسترده است؟
� لقايي: در حال شمارگان آن 1500 نسخه 
ــت كه بين استان ها توزيع مي شود تا در  اس
ــرد. فايل الكترونيكى  اختيار اعضا قرار گي

آن ها نيز در سايت اتحاديه موجود است.

ــت كه  ــش ديگر آن اس � احمــدي: پرس
معلمان چگونه مي توانند با اتحاديه ارتباط 
ــا در فعاليت هاي اتحاديه  ــر قرار كنند و ي ب

مشاركت جدي داشته باشند؟
ــاي اتحاديه،  � شاهســواري: چون اعض
عضوهاي حقيقي  انجمن هاي علمي هستند 
پس دبيران فيزيك مي توانند در برنامه هاي 
ــي  ــه و فعاليت هاي علمي ـ آموزش اتحادي
ــند و با عضويت در  ــاركت داشته باش مش
ــان از بعضي از  ــتان هاي خودش انجمن اس

امكانات در موارد خاص بهره مند شوند.
فعلاً دبيران مي توانند مقاله هاي خود را 
در زمينه هاي مختلف تجربه هاي آموزشي به 
اتحاديه ارسال دارند تا در نشريات اتحاديه 
ــود. در مسابقات جشنواره فيزيك  چاپ ش
شركت كنيد و ما را با نظرات و پيشنهادات 

خود راهنمايي كنيد.
ــران با عضويت در انجمن معلمان  دبي
فيزيك استان خود در واقع به اتحاديه ملحق 
ــوند  و عضو خانواده معلمان فيزيك مي ش
كه مي خواهند در فعاليت هاي دسته جمعي 
ــت هم به  ــت در دس ــركت كنند و دس ش
آموزش آينده سازان اين كشور فكر كنند و 

آن را هر چه بهتر انجام دهند.
ــت كه به  ــه هر حال خوب اس ــر: ب � رهب

مشاركت تشويق شوند.
� احمدي: به عنوان آخرين سؤال اتحاديه 
ــت مقام معلم فيزيك در  در مورد بزرگداش

كشور اتحاديه چه برنامه هايي دارد؟
� معتمدي: يكي از مهم ترين هدف هاي ما 
اين بود كه بزرگداشتي براي معلمان فيزيك، 
ــتادان و پايه گذاران فيزيك ايران ترتيب  اس
دهيم تا باعث ايجاد انگيزه و تحرك در ميان 
ــد. در ابتدا همزمان با برگزاري  معلمان باش
ــتان هاي  ــوراي اجرايي در اس ــات ش جلس
ــوتان آن  مختلف به ديدار يكي از پيشكس
ــتان مي رفتيم. برگزاري هر كنفرانس در  اس
هر استان بهانه اي براي ديدار و بزرگداشت 

پيشكسوتان است.
ــان با  ــف همزم ــتان هاي مختل در اس

ــتاني از اتحاديه  ــزاري همايش هاي اس برگ
ــركت كند. در  ــود تا در آن ش دعوت مي ش
اين زمان نيز از پيشكسوتان آن استان تقدير 
مي شود و يا براي آنان مقاله اي نوشته مي شود. 
كتاب اصغر نوروزيان به نام نوروزيان نامه 
ــيد.  ــتاي اين هدف به چاپ رس نيز در راس
ــط اينجانب در  و مقالات ديگري نيز توس
نشريات مختلف به چاپ رسيده است. در 
خبرنامه اتحاديه نيز در هر شماره به معرفي 
ــاي علم آموزش فيزيك پرداخته  اين پايه ه

ــبختانه از طرف اتحاديه در  مي شود. خوش
ــم هاي متعددي كه براي بزرگداشت   مراس

ترتيب يافته بود شركت كرده ايم.
ــكر مي كنم از همه شما  � رهبر: خيلي تش
كه زحمت كشيديد. لطف كرديد. ان شاءاله 
كه اين گفت و گو شروع همكاري بيش تري 
بين خوانندگان مجله رشد فيزيك و اتحاديه 
باشد. و در آينده مشاركت بيش تري به وجود 

آيد.
� شاهســواري: من هم از همه همكاران 
ــئولان كه  ــد، دفتر تأليف  و مس مجله رش
ــند تشكر مي كنم. همكاران  زحمت مي كش
خوب اتحاديه كه قبول زحمت كردند و در 
اين مصاحبه شركت كردند اميدواريم بتوانيم 
ــك در جهت ارتقاي  ــي هر چند كوچ گام
ــور و در  ــوزش فيزيك در كش ــت آم كيفي
جهت آموزش فرآيند علم و نه تنها استناد به 

يافته هاي علمي داشته باشيد.
� رهبر: حتماً

  

معتمدي: يكي از 
فعاليت هاي مهم اتحاديه 
كه براي آموزش روش 

علمي براي دانش آموزان 
سراسر كشور انجام شد، 

آموزش پژوهش محور 
بود كه با همكاري وزارت 
علوم تحقيقات و فن آوري 

انجام شد

ا از ز  معتمدي: يككي
يديه ه  فعاليت هاي مهم اتحا
كه براي آموزش روش ش 

علمي براي دانش آموزان ن 
سراسر كشور انجام شدشد، ، 

آموزش پژوهش محور ر 
بود كه با همكاري وزارت ت 
علوم تحقيقات و فن آوري ي 

انانجاجام م شدشد


